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ovod za razgovor sa predsednikom Republike Srbije Borisom
Tadi}em je jubilarni, pedeseti broj magazina „Odbrana”. Raz-
loga ima mnogo. Definisawe statusa Srbije u ovom trenutku,
redefinisawe nacionalne strategije, odluka u {ta }emo to
investirati kao narod, situacija na srpskoj politi~koj sceni,
ali i u me|unarodnom okru`ewu, jasna slika vojske koja je po-

trebna Srbiji, ali i adekvatnog odgovora koji }e Srbija imati za
tu vojsku, integracijama kao razre{ewu nacionalnog pitawa, Ko-
sovu kao vododelnici prava i neprava, samo su neka od pokrenutih
pitawa – razloga. Odgovori su tu da bi nam pribli`ili viziju, ob-
jasnili odluke, nazna~ili poteze. Sve to zajedno je, izme|u osta-
log, i na{ `ivot. 

Iz pozicije predsednika, kako biste najdirektnije defini-
sali status Srbije u ovom trenutku?
– Status Srbije u ovom trenutku definisan je politi~kim pro-

cesima iz neposredne pro{losti ali, jednim delom, i politi~kim
procesima koji traju nekoliko vekova. Na po~etku 21. veka Srbija
treba i u regionalnom smislu i na unutra{wem planu da prona|e
mnoge odgovore. Sada ponovo, kao samostalna dr`ava, Srbija mo-
ra da redefini{e sopstvenu poziciju i strategijske ciqeve. To ni-
je jednostavno, ali je i te kako mogu}e. Strategijski ciqevi se sva-
kako name}u. Mi smo centralna zemqa Jugoisto~ne Evrope. Sve
druge zemqe tog regiona grani~e se sa nama. Mi smo infrastruktu-
ra za ~itav evropski region. Bez nas se ne mo`e. S druge strane,
Srbija u okolnostima obnovqene samostalnosti mora da defini-
{e svoju nacionalnu strategiju i zbog ~iwenice da na{ narod ne
`ivi vi{e samo u Srbiji, ve} i u svim ostalim regionalnim dr`a-
vama. Mi nismo bili pripremani, ni kao narod, ni kao dr`ava, za

ove novonastale okolnosti. Mi smo ̀ iveli u biv{oj Jugoslaviji sa
jednom vrstom politi~ke i socijalne inercije. Verovali smo da }e-
mo `iveti i u onoj smawenoj Jugoslaviji, sa Crnom Gorom. Na kraju
smo ostali sami. U ovim okolnostima, imaju}i u vidu i na{u odgo-
vornost, na{ infrastrukturni, nacionalni, geostrategijski poten-
cijal, tehnolo{ki, ekonomski i odbrambeni, moramo da redefini-
{emo i nacionalnu strategiju. 

Neposredna pro{lost ostavila nam je dodatne probleme koje
moramo da re{imo, me|unarodni polo`aj Srbije je izuzetno te-
`ak. On je posledica devedesetih godina pro{log veka i mnogo-
brojnih gre{aka koje su na me|unarodnom planu ~iwene. A te gre-
{ke su opet posledica jo{ brojnijih, kompleksnih gre{aka u~iwe-
nih na unutra{wem politi~kom planu. Istovremeno, mi vodimo
pregovore o teritorijalnom integritetu na{e zemqe. Mi smo jedi-
na evropska zemqa koja vodi pregovore o svom sopstvenom terito-
rijalnom integritetu. Kipar se suo~ava sa sli~nim problemom,
ali se pregovori ne vode. Ta ~iwenica, sama po sebi, je vrlo zna-
~ajno upozorewe. Mi, tako|e, nismo ispunili obaveze prema me|u-
narodnoj zajednici kojoj pripadamo, ~ak ni prema institucijama u
~ijem osnivawu smo i sami u~estvovali, kao {to je Ha{ki tribu-
nal. Obja{wavam da bismo razumeli kompleksnost i bizarnost
situacije u kojoj se nalazimo. Dejtonskim ugovorom mi smo kao dr-
`ava, potpisom tada{weg predsednika Milo{evi}a, aktivno u~e-
stvovali u formirawu Ha{kog tribunala. Nismo jo{ ispunili svo-
je obaveze prema Tribunalu, a one su pretpostavka na{eg me|una-
rodnog postojawa i kredibiliteta. 

Sve su to problemi koji dolaze iz neposredne pro{losti. Ako
im dodamo jo{ i devastiranu ekonomiju, veliko socijalno rasloja-
vawe, ~ak siroma{tvo u pojedinim krajevima, koje je ponekad ne-

Vojska je tu da obezbedi sigurnost 
i stabilnost zemqe. Ho}u da
izbegnemo svaki rat. Insistiraju}i
na integritetu mi se pona{amo 
kao svaka normalna evropska zemqa.
Rat nikom ne donosi dobro. Re}i }u
to i jasnije: rat bi bio siguran na~in
da izgubimo Kosovo. Jer bismo u
novom ratu za Kosovo, ponovo sa
me|unarodnom zajednicom, bili
sigurno pora`eni. Pora`ena strana
gubi Kosovo i Metohiju. Ne}emo
povla~iti poteze kojima sigurno
gubimo, ma kako oni bili
pri`eqkivani od ekstremista sa obe
strane. Ho}emo mirno, integrativno
re{ewe, koje uspostavqa stabilnost
i vodi ka prosperitetu.
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– Ona mora da bude ponovo izgra|ena. I to na na~elu in-
tegracija a ne dezintegracija. Mi imamo legitimno pravo da vo-
dimo nacionalnu politiku koja integri{e sve delova na{eg na-
roda koji `ivi i u susednim dr`avama. Naravno, sve to moramo
~initi na na~in da ne dovodimo u pitawe integritet tih dr`ava.
To je sasvim izvodqivo ako po{tujemo evropska na~ela i demo-
kratske principe, uva`avaju}i celovitost dr`ava koje su u na-
{em neposrednom okru`ewu. To je veliki zadatak, veoma kom-
pleksan, ali i te kako mogu}, uz dobrosusedske odnose, bez po-
vre|ivawa Helsin{ke poveqe i osnovnih na~ela Ujediwenih na-
cija.  Sve to ~inimo u okolnostima u kojima imamo te{ko}e u
ekonomiji. Bilo bi mnogo lak{e da imamo sna`niji ekonomski
rast. Zato je potrebno veoma pa`qivo raditi, harmoni~no raz-
vijati nacionalnu strategiju, istovremeno i ekonomiju, uz obez-
be|ivawe politi~ke stabilnosti u zemqi i izgra|ivawe dobro-
susedskih odnosa. 

^lanstvo u Evropskoj uniji nema samo svoju politi~ku i eko-
nomsku dimenziju, ve} ima i duboku nacionalnu dimenziju. Tek
~lanstvom u EU mi ponovo ispuwavamo onaj nacionalni ideal da
`ivimo svi zajedno u jednoj dr`avi, ili dr`avnoj tvorevini, kao
{to smo `iveli u biv{oj Jugoslaviji. Kada granice bivaju rela-
tivizovane me|u nama i kada, kao i svaki drugi narod, imamo
pravo da razvijamo i ~inimo efektivnom i na{u nacionalnu po-
litiku. To nije nacionalisti~ka politika, ve} nacionalna. Moje
duboko uverewe je da je ~lanstvo u Evropskoj uniji, o kome danas
neki govore u negativnom kontekstu, jedini mogu}i na~in da ispu-
nimo i svoj nacionalni ciq. To je ta okosnica koja nam je na ras-
polagawu, i koja nam je prirodno data novim globalnim kretawi-
ma i novim preraspodelama mo}i na nivou Balkana, Evrope – u
me|unarodnim tokovima.

podno{qivo, zaostajawe odre|enih grana industrije, mnoga pod-
ru~ja koja su izgubila, u populacijskom smislu, zna~ajan deo sta-
novni{tva – suo~avamo se sa realnim problemima koji moraju jako
brzo da se re{avaju. Uz sve to, svi mi koji `ivimo u ovoj zemqi
imamo na umu da problem Kosova nije nastao samo sa Milo{evi-
}em, nego je nastajao mnogo ranije, da prakti~no od 1690. godine
mi nemamo jasnu koncepciju kako na Kosovu graditi politiku i obez-
be|ivati na{e postojawe, kako nalaziti realne forme za su`ivot
sa Albancima. Mi danas u pregovara~kom procesu tragamo za svim
tim re{ewima, `elimo aktivnom politikom da ponudimo mogu}no-
sti da se bez ikakvih teritorijalnih promena i naru{avawa suve-
reniteta na{e zemqe postigne re{ewe prihvatqivo i za jednu i za
drugu stranu i obezbedi daqa budu}nost Srbije, kao integrisane
evropske zemqe. To je realna situacija u kojoj se danas nalazimo.

Da li za probleme koje ste naveli imamo i odgovore?
– Da, i to je ono {to je dobro. Kad ovako razgovaram sa stra-

nim dr`avnicima, dok nabrajam sve konkretne poslove i probleme
sa kojima se na{a zemqa suo~ava, oni se malo zabrinu, jer takve
probleme nemaju. Ali, {ta nam je, tu nam je. To je na{a realna situ-
acija, i mi je moramo na vi{e planova u isto vreme razre{avati.
Braniti integritet i suverenitet zemqe, reformisati je, usposta-
vqati novu nacionalnu politiku u novim politi~kim okolnostima,
kada na{ narod ne `ivi vi{e u jednoj dr`avi, {to je bila jednove-
kovna strategija srpskog naroda. Nadam se da }emo ponovo `iveti
kao narod, pod istim krovom, a to }e biti Evropska unija. Zbog to-
ga je Evropska unija re{ewe i na{ih nacionalnih problema. 

Pomenuli ste nacionalnu strategiju. Ona nam, ~ini se, ne-
dostaje prili~no dugo. [ta je za Vas okosnica jedne valid-
ne srpske nacionalne strategije za koju biste se zalo`ili?



ne projekte, koji moraju da izmene lice tih delova na{e zemqe. Ne
sme samo Beograd da se razvija, niti samo delovi Srbije. Nama su
potrebni novi pravci razvoja, nove strategije, ideje, da koristimo
nove tehnologije, koje su nam na raspolagawu, kao i ~iwenicu da
smo u novim geopoliti~kim okolnostima. 

Kod nas, na`alost, postoji inercija u shvatawu politike raz-
voja. Vi }ete, kao qudi iz vojske, razumeti da je to veliki problem.
U vojsci su qudi nau~ili da razmi{qaju o strategiji i taktici.
Inertnost u pristupu re{avawu problema postaje neprijateq sa-
mog re{ewa. Mora}emo potpuno druga~ijim operativnim sredstvi-
ma da re{avamo probleme. Ovo nije jednostavna tema, ali je sva-
kako pitawe kome moramo da posvetimo veliku pa`wu. Smatram da
Srbija u narednih pet godina, osim svojih jasnih politi~kih odluka
u kom pravcu ide, a mislim da mora da ide u pravcu Evropske unije,
mora da defini{e i {ta je to u {ta investira. Moje mi{qewe je
da Srbija mora da investira u razvoj infrastrukture. Korist od
takve investicije je vi{estruka, ona se multiplikuje i sasvim si-
gurno donosi rezultat. Mi moramo da zavr{imo koridor 10 i mre-
`u autoputeva kroz na{u zemqu. Ukoliko to ne uradimo, bi}emo u
velikom ekonomskom zaostajawu. Tako|e, moramo da gasifikujemo
zemqu, da dovedemo ju`ni krak gasovoda iz Bugarske u Srbiju, a ti-
me u~inimo i na{u proizvodwu konkurentnijom, jer je gas jeftiniji
energent. Koridor 7 moramo u~initi prohodnim, u punom smislu te
re~i, moramo zavr{iti poslove oko navodwavawa i regulisawa
tokova reka... Ukoliko to ne uradimo u narednih pet godina, mi }e-
mo sami biti krivi. Onda sledi period od jo{ pet godina, a slede-

}a decenija je, ube|en sam, su{tinski va-
`na za na{e postojawe u 21. veku. U toj de-
ceniji mi moramo da izmenimo ~itave ele-
mente na{e privrede, da je restrukturi{e-
mo, da u~inimo na{u infrastrukturu ta-
kvom da li~i na evropske, da obezbedimo
priliv novih investicija, otvarawe novih
radnih mesta, a to je jedini i najboqi na-
~in da obezbedimo i ravnomerni regional-
ni razvoj – preure|ewe ukupnog `ivota na
delovima teritorije Srbije. To su neki ele-
menti strategijskog plana koji kandidujem

Sredina, uslovno re~eno poligon za ostvarivawe vizije o
kojoj govorite je srpska politi~ka scena. Kako je vidite?
– Srpska politi~ka scena je nestabilna ve} skoro dve deceni-

je. U najve}oj meri sam posve}en upravo obezbe|ivawu stabilnosti
te scene. Jer, bez politi~ke stabilnosti nema nikakvog napretka.
To je minimalni ciq, ili ciq koji je osnovna pretpostavka za sve
ostale – uslov bez koga se ne mo`e. Ali on nije dovoqan. Mi ne mo-
`emo postavqati samo te minimalisti~ke ciqeve u nacionalnoj,
dr`avnoj politici. Moramo postavqati i neke vi{e ciqeve kako
bismo obezbedili ubrzaniji razvoj. Po{to je bilo vitalno va`no
obezbediti politi~ku stabilnost ja sam bio spreman na kompro-
mis, koji je imao za posledicu doprinos toj stabilnosti. Da li je u
pitawu formirawe vlade, dono{ewe Ustava sa kojim nisam u svim
ta~kama bio apsolutno saglasan, razgovori sa svim politi~kim
partnerima, od kojih su neki ideolo{ki vrlo strani politici, u
koju duboko verujem i koja je potrebna Srbiji. Moj su{tinski zada-
tak bio je obezbe|ivawe politi~ke stabilnosti. Sada je neophodno
da defini{emo jedan ambiciozan politi~ki projekat, ili program
za narednih pet godina, koji bi Srbiju, u tih pet, i jo{ pet godina,
mogao u~initi u kvalitativnom smislu druga~ijom zemqom. Sigurni-
jom, prosperitetnijom i dinami~nijom zemqom. Danas imamo ~itav
isto~ni deo Srbije, Banat, severoisto~ni deo, sredwi istok, jugoi-
stok i sam jug, koji nisu dovoqno razvijeni. Harmoni~nom teritori-
jalnom razvoju moramo posvetiti veliku
pa`wu. ̂ esto se govori o prostornom pla-
nirawu. Nama treba teritorijalno preu-
re|ewe da bismo obezbedili stabilan i
ravnomeran razvoj zemqe. 

Kao posledicu devedesetih godina mi
nemamo samo razorenu privredu, zgrade,
objekte i mostove, pad morala, uru{ava-
we socijalnih vrednosti, ve} imamo dugo-
godi{we posledice na ~itavim prostori-
ma u Srbiji koji zahtevaju brza preure|e-
wa, nove investicione planove, privred-

INTERVJU

NACIONALNI IDEAL
^lanstvo u Evropskoj uniji nema

samo svoju politi~ku i ekonomsku di-
menziju, ve} i duboku nacionalnu di-
menziju. Tek ~lanstvom u EU mi pono-
vo ispuwavamo onaj nacionalni ide-
al da `ivimo svi zajedno u jednoj dr-
`avi, ili dr`avnoj tvorevini, kao
{to smo `iveli u biv{oj Jugoslaviji.



pred na{im gra|anima i tra`im podr{ku za takvu strategiju.
Na toj istoj, politi~koj sceni ~ini se da je energija koja je
dugo nedostajala – upravo odsustvo vizije. Sve to {to ste
pomenuli je u su{tini Va{a vizija kada je Srbija u pita-
wu?
– Stvari treba pojednostaviti. Politi~ki Srbija mora da

ide u pravcu Evropske unije. Taj pravac, ta~nije smer, ne sme biti
doveden u pitawe. Kretawe u tom smeru donosi op{tu korist, za
ekonomski, tehnolo{ki, kulturolo{ki razvoj. Kako na najboqi na-
~in da bude poduprt takav politi~ki pravac? Izgrad-
wom infrastrukture, koja nam u svojoj spirali obez-
be|uje nove investicije, investicije nova radna me-
sta, a ona opet pove}awe standarda, i novi krug in-
vestirawa. Tako se i pozicija u regionu u~vr{}uje, a
Srbija postaje nezaobilazan ~inilac svih politi~-
kih zbivawa i bezbednosnih pitawa koja se pokre}u
na prostoru Balkana. Da je neko tako ranije plani-
rao razvoj Srbije, mi danas ne bismo bili u situa-
ciji da razgovaramo o budu}em statusu Kosova. 

Ne znam da li na{a javnost uop{te zna da je u
biv{oj Jugoslaviji postojalo neko-
liko pravaca razvoja. Jedan je i{ao
linijom Slovenija–Zagreb, drugi
Plo~e, Sarajevo, Tuzla, Osijek, a
tre}i strategijski pravac razvoja
i{ao je Moravsko-vardarskom doli-
nom prema Beogradu. Ovaj tre}i
pravac, vitalno va`an za Srbiju,
nije uop{te razvijan, a jedino se Be-
ograd, kao anglomeracija, razvijao,
bez podr{ke u razvoju Moravsko-
vardarske doline. Mi i danas trpi-
mo posledice takvog neravnomernog
razvoja.

U tom redosledu koraka svoje
mesto ima i onaj koji mewa
svest u pravcu kretawa.
– Ne mo`e se ~ekati da prvo svi

zajedno promenimo svest, pa da onda
ne{to radimo. Sve to ide paralelno. Sa radom se
mewa i svest. To i teorija rada govori. Tek kada ~o-
veka stavite u neku novu realnu situaciju, koja zah-
teva promenu wegovog pona{awa, za posledicu ima-
te i promenu svesti – novu vrednost.

Napori koji se ~ine da Kosovo i Metohija
ostanu u sastavu Srbije zaista su veliki. Re-
dosled poteza se smewuje, kakva mislite da
}e im biti perspektiva? Kakva je uloga Voj-
ske u svemu tome?
– Nalazimo se na kraju jednog istorijskog pro-

cesa. On ima svoju te{ku dimenziju za na{ narod.
Pregovarati o integritetu sopstvene zemqe je ~ak i
istorijski neshvatqivo. Kao predsednik postavqen sam u tu situa-
ciju, integritet branim Ustavom, {to je moja obaveza i {to }u ra-
diti do posledweg trenutka sa punom verom da }emo ga i o~uvati.
Istovremeno, taj istorijski proces nije po~eo sa Milo{evi}em.
On je ~ak poku{avao da ga re{i na svoj na~in, po mom mi{qewu
duboko pogre{no. Milo{evi} je ujedno bio i posledwi predsednik
Srbije koji je imao svu vlast na Kosovu, policiju, Vojsku, sudstvo.
Ako tome dodamo i jo{ 400.000 lojalnih gra|ana Srbije: Srba,
Goranaca, Albanaca, Roma, vide}emo da je sada{wa situacija dra-
sti~no druga~ija. Sada na Kosovu ima oko 120.000 stanovnika koji
su lojalni gra|ani Srbije, tamo vi{e nemamo osnovne elemente
dr`avne uprave, postoje neki elementi obrazovawa, imamo strano
vojno prisustvo i me|unarodnu upravu. 

U lokalnim institucijama na Kosovu Srbi prakti~no ne u~e-
stvuju. Crkva ima zna~ajnu ulogu, ali ne i snagu da re{ava konkret-

ne probleme gra|ana, {to i nije wen posao. Od 17. veka do danas
skoro 700.000 Srba se iselilo sa Kosova. U studiji istorijskog
slu~aja koji se zove Kosovo i Metohija, a u ~ijem posledwem ~inu
mi danas u~estvujemo, imamo jo{ jedan element: Srbija sve svoje
snage mora da upregne da o~uva vlastiti integritet. Ako to ne ura-
di, mi preuzimamo odgovornost za ne~iwewe. Problemi na Kosovu
su ogromni, kao {to je ~iwenica da nam je ote`an me|unarodni po-
lo`aj, sa koga pregovaramo o budu}em statusu Kosova. Srbija nema
idealan polo`aj u me|unarodnoj zajednici. Potrebni su nam novi

impulsi, neophodna nam je nova
snaga. To nisu samo nove ideje o
pregovara~kom procesu, ve} ne-
{to {to poboq{ava na{ me|u-
narodni kredibilitet i polo`aj.
[to nas ~ini respektivnom ze-
mqom u svetu. Dovr{avawe sa-
radwe sa Ha{kim tribunalom
zna~ajno bi izmenilo na{u me|u-
narodnu poziciju. Na{ argument
o o~uvawu integriteta bio bi
mnogo sna`nije artikulisan. 

[to se ti~e vojske, ona je tu
da obezbe|uje sigurnost, stabilnost i mir. Ho}u
da izbegnemo svaki rat. Insistiraju}i na inte-
gritetu mi se pona{amo kao svaka normalna
evropska zemqa. Rat nikom ne donosi dobro. Re-
}i }u to i jasnije: rat bi bio siguran na~in da
izgubimo Kosovo. Jer bismo u novom ratu za Ko-
sovo, ponovo sa me|unarodnom zajednicom, bili
sigurno pora`eni. Pora`ena strana sigurno gu-
bi Kosovo i Metohiju. Ne}emo povla~iti poteze
sa kojima sigurno gubimo, ma kako oni bili pri-
`eqkivani od ekstremista sa obe strane. Ho}e-
mo mirno, integrativno re{ewe, koje ne usposta-
vqa nestabilnost, koje vodi ka prosperitetu.

Da li se novim argumentima i novom
snagom mogu smatrati, bar delom, i za-
stave Srbije unutar mirovnih misija u

Avganistanu, Iraku...?
– U ovom trenutku to nije re-

alno mogu}e. Pre nekoliko godi-
na bilo je. ̂ iwenica je da svet ne
uva`ava dovoqno zemqe koje ne
preuzimaju odgovornost za sudbi-
nu tog istog sveta. Oduvek je bilo
tako, a tako }e biti i u budu}no-
sti. Za{to je Jugoslavija bila po-
{tovana? Zato {to je preuzimala
odgovornost. Mi smo bili u mi-
rovnim misijama {irom sveta,
imali smo komandne funkcije, bi-
li smo jedni od osniva~a Ujediwe-
nih nacija, imali ozbiqnu ulogu u

Pokretu nesvrstanih, na{a spoqnopoliti~ka pozicija bila je neu-
poredivo boqa nego {to je to danas. Da budem potpuno iskren, ja
se u spoqnopoliti~kom smislu naslawam na te dobre talase, ne-
mam neke druge. Ne mogu da se naslonim na Milo{evi}evu politi-
ku. Kada bih se oslonio na politiku Srbije devedesetih godina,
u{ao bih u ̀ ivo blato. Kada se oslonim na politiku Jugoslavije do
devedesetih, to je ~vrst temeq. Tokom mog boravka u Ujediwenim na-
cijama skoro da ne postoji niko ko se nije podsetio Beograda, glav-
nog grada Jugoslavije, koji su svi voleli i u wega rado dolazili. 

Ranije, kao ministar odbrane, sada kao predsednik dr`a-
ve, najdirektnije ste upu}eni u su{tinu vojne organizacije.
Kakva je to vojska koja je danas potrebna Srbiji?
– Po inerciji, vojska je dugo kod nas posmatrana kao veliki

potro{a~ dr`avnog buxeta. Uvek sam govorio da je vojska tehnolo-
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SKUPQA^I PERJA
Kada jednom iz prava u|ete u ne-

pravo, mnogo vam vi{e vremena treba
da ponovo u|ete u po{tovawe prava.
To je kao kada rasparate jastuk i kada
se razleti perje na sve strane, mnogo
vam vi{e vremena treba da ga sakupi-
te. To je, jednostavno, tako. Ali, mi to
mo`emo.

PRETPOSTAVKA
KREDIBILITETA
Mi, tako|e, nismo ispunili oba-

veze prema me|unarodnoj zajednici
kojoj pripadamo, ~ak ni prema insti-
tucijama u ~ijem osnivawu smo i sami
u~estvovali, kao {to je to Ha{ki tri-
bunal. Dejtonskim ugovorom mi smo
kao dr`ava, potpisom tada{weg
predsednika Milo{evi}a, aktivno
u~estvovali u formirawu Ha{kog
tribunala. Nismo jo{ ispunili svoje
obaveze prema Tribunalu, a one su
pretpostavka na{eg me|unarodnog
postojawa i kredibiliteta.

@IVO BLATO I 
^VRSTI TEMEQI
Da budem potpuno iskren, ja se u

spoqnopoliti~kom smislu naslawam
na te dobre talase, nemam neke dru-
ge. Ne mogu da se naslonim na Milo-
{evi}evu politiku. Kada bih se oslo-
nio na politiku Srbije devedesetih
godina, u{ao bih u `ivo blato. Kada
se oslonim na politiku Jugoslavije
do devedesetih, to je ~vrst temeq



{ki potencijal za razvoj. Nije pitawe da li
predsednik ili premijer vole ili ne vole voj-
sku. Srbija je nezamisliva bez vojske. Postavi-
li ste pravo pitawe, kakva je to vojska koja je
Srbiji potrebna? Vojska sa po~etka, sredine
ili kraja 20. veka nije i ne mo`e biti ista kao
vojska na po~etku 21. veka. Svet se mewa, a one
dr`ave ili politi~ke strukture koje ne razumeju
tu promenu, uru{avaju samu dr`avu i samu voj-
sku. Kod nas postoji ̀ al za nekim starim vreme-
nima. Govori se o stotinama hiqada vojnika. To
skoro da vi{e nijedna vojska na svetu nema. Da-
nas se ide na specijalizaciju vojnika. Profesi-
onalno obu~en vojnik preuzima na sebe poslove
desetine vojnika koji nisu u tom smislu obu~eni.
Nama je potrebna vojska smawena po brojnosti,
osna`ena po tehnolo{kim i borbenim kapaci-
tetima. Vojska koja je u stawu da preuzme odgo-
vornost, respektabilni ~inilac u regionu. Tako
i zemqu vi{e po{tuju. Vojska je u tom smislu pra-
vi instrument spoqne politike zemqe. Tu nema
nikakve dileme. Vojska nije i ne}e biti instru-
ment unutra{we politike. 

Vojska je, kako god specifi~na institu-
cija bila, uvek samo deo dru{tva. Ise-
~ak dru{tvenog tkiva na kome se mo`da
jasnije nego na {irem planu prelamaju
i vide sve kauzalnosti na{e stvarno-
sti. Reforme su u toku, zakonska regu-
lativa u proceduri, {ta je to {to jo{
~eka Vojsku Srbije do wenog definitiv-
nog uobli~avawa?
– Kada je vojska u pitawu sada imamo iz-

vestan vakuum. U toku je restrukturisawe Vojske
i wena reorganizacija u skladu sa principima
Natoa, koji su danas op{teprihva}eni model
organizacije vojske u svetu. Skoro sve moderne
vojske sveta reorganizuju se prema tim princi-
pima. Taj proces nije dovoqno pra}en materi-
jalnom obnovom i resursima koji poboq{avaju
`ivotni standard samih vojnika. To je najve}i
problem. Sve se to de{ava jer imamo ozbiqne
ekonomske probleme. Ne verujem ni da bi bilo
koja zemqa uspela da ih re{i za to vreme, ima-
ju}i u vidu wihove razmere. Problemi se ipak
{to pre moraju re{iti. Imamo na raspolaga-
wu vojnu imovinu koja mo`e biti ukqu~ena na
najboqi mogu}i na~in u restrukturaciju vojske.
Imamo mrtav kapital, a nemamo nove ure|aje veze, nemamo nove
oklopne to~ka{e, kamione, ni{ane, moderniju avijaciju. Ne}e biti
opravdawa ako to ne uradimo. Sada je prava prilika. Ako tome
dodamo i neophodnost da vojska izgradi oko 10.000 stanova za svo-
je pripadnike, onda znamo u kom pravcu – materijalnom, ekonom-
skom, modernizacijskom – vojska mora da ide. 

Ona ne mora da ima stotine borbenih aviona, kao {to je ra-
nije bilo planirano, ali }e morati da ima borbene helikoptere,
jer je to nama potrebno. Verovatno i bespilotne letelice, moder-
ne sisteme veze, moderno naoru`awe za svoje specijalne jedinice,
obnovqenu elektroniku u svim domenima. Ne treba izli{no tro-
{iti novac, samo ga treba usmeriti ka pravim stvarima. Vojnik bi
trebalo da ima i dobre i kvalitetne ~izme, uniformu, a ne samo
dobru opremu. Te`ak je posao vojnika. Vojska nesumwivo ide u prav-
cu profesionalizacije. Qudi koji su u woj ostali, nisu slu~ajno tu,
oni su pro{li selekcije. Nekada smo imali 78.000 vojnika, i}i
}emo u pravcu vojske sa ne{to ispod 30.000 pripadnika. Takve su
vojske i u regionu. Na{a }e vojska biti jedna od brojnijih, a kada

bude bila i jedna od opremqenijih,
posti}i }emo ciq. 

[ta Srbija mo`e da u~ini za
takvu vojsku? Ovo {to je sada
sudbina wenih pripadnika je
„hod po granici izdr`qivosti”.
–  Jeste hod po granici izdr`qi-

vosti, potpuno razumem i znam da je
tako. Na`alost, nije ~esto mnogo bo-
qa situacija ni u drugim oblastima.
Treba se samo setiti da smo bili svet-
ski rekorder u inflaciji pre nekoli-
ko godina. Na{e prose~ne plate bile
su 40 evra, {to smo brzo zaboravili,
imali smo devizne rezerve ravne nu-
li... Danas su nam devizne rezerve 12

milijardi, imamo inflaciju od 6,7%, prose~nu platu 320 evra.
Poskupeli su odre|ene robe i usluge, ali su otvorene kreditne li-
nije, qudi danas ipak putuju u inostranstvo, ipak boqe `ive. Znam
da to nije i dovoqno brzo, jer mi i daqe imamo u se}awu `ivot do
devedesete, a jo{ nismo dostigli nivo proizvodwe koji smo tada
imali, niti taj standard. Pogotovo u pore|ewu sa okru`ewem. To je
na{ najve}i problem.

Prose~na plata u Srbiji je 320 evra, {to je, recimo, naj-
~e{}a plata za visoku stru~nu spremu civila u Vojsci. 
–  Mawe su plate me|u pripadnicima nekih drugih vojski regi-

ona, koje su ~ak i u Natou i u Evropskoj uniji. Mawe su plate u voj-
sci Bugarske, ali su oni devedesete imali neuporedivo mawu platu
nego {to je imaju danas. Nas je stigla ona kletva: dabogda imao, pa
nemao. Mi je, na`alost, `ivimo. 

Imate li utisak da Vojska br`e radi na zakonskoj regula-
tivi i reformama, no {to je to slu~aj u nekim drugim reso-
rima?

INTERVJU
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VOJSKA KOJA JE 
SRBIJI POTREBNA
Uvek sam govorio da je vojska teh-

nolo{ki potencijal za razvoj. Nije
pitawe da li predsednik ili premi-
jer vole ili ne vole vojsku. Srbija je
nezamisliva bez vojske. Kakva je to
vojska koja je Srbiji potrebna? Voj-
ska sa po~etka, sredine ili kraja 20.
veka nije i ne mo`e biti ista kao voj-
ska na po~etku 21. veka. Svet se me-
wa, a one dr`ave ili politi~ke struk-
ture koje ne razumeju tu promenu, uru-
{avaju samu dr`avu i samu vojsku.



va pozicija je bitno druga~ija od pozicije Srbije. Te zemqe ni-
jednog trenutka nisu bile sa druge strane barijere. To jeste
problem. Me|utim, mi smo ve} postigli bitan strategijski ciq
da budemo u evroatlantskim integracijama, a to je ~lanstvo u
Partnerstvu za mir. U taj proces integrisawa mo`emo i}i i
daqe, smatram da je to vi{e nego neophodno. Nivo u kome je u
Partnerstvo za mir ukqu~ena Austrija nije isti kao i nivo pri-
sutnosti  Kazahstana. Mi sigurno moramo dosti}i nivo Austri-

je. Na kraju }e gra|ani Srbije
odlu~iti da li }emo u}i ili ne
u Nato, na referendumu koji }e
se  organizovati kada za to do-
|e vreme i o tome sigurno ne-
}e odlu~iti nijedan pojedina~-
ni politi~ar, ve} je to iskqu-
~ivo nadle`nost gra|ana Sr-
bije. A oni }e doneti odluku u
skladu sa svojim interesima i
situacijom u kojoj se budu nala-
zili, a to }e, lako je pretpo-
staviti, biti okru`enost ze-
mqama ~lanicama Natoa. 

To u {ta verujemo nas prili~no od-
re|uje kao qude. [ta je to u {ta Vi,
posle devalvacija mnogih vrednosti,
kojima smo bili svedoci, uspevate da
verujete?

– Ju~e sam imao sastanak sa
volonterima koji rade u Narodnoj kancela-
riji. Do sada je tu radilo oko 500 mladih
qudi, studenata. To su qudi puni nade, oni
ho}e `ivot, svoju {ansu. Ka`u da ne mogu da
se zaposle jer se svuda tra`i iskustvo. Jo{
uvek ima vi{e qudi na Birou rada nego {to
ima poslova koji se nude. Do}i }e trenutak

kada }emo mi morati da uvozimo radnu snagu, ako se budemo razvi-
jali dinamikom koju predla`em. Da vas podsetim, mi ve} u Beograd
uvozimo radnu snagu, jer neki qudi ne}e da rade sve poslove. Mi
danas nemamo dovoqno zanatlija. ^eka nas pet mostova na Savi:
drugi most kod Be{ke, jo{ jedan most prema Pan~evu, vin~anski `e-
lezni~ki most, most na Adi Ciganliji i vrlo mogu}e most prema Ze-
munu... Znate li koliko zanatlija treba za taj posao? Koliko finih
zanatskih radova, ozbiqnih in`ewera. To {to neki qudi ne}e da
uzmu posao koji im se nudi je tako|e jedna vrsta nedozvoqenog pona-
{awa. A svi smo mi odrasli u zemqi u kojoj je vrlina oduvek bila –
i}i prema poslu. Mene su u porodici u~ili da ne be`im ni od jednog
posla. Otkad sam postao punoletan, pa do danas, radio sam mnoge
poslove. Nisam siguran da bi se ba{ mnogi danas prihvatili toga
{to sam ja radio zara|uju}i na ~estit na~in svoju egzistenciju. 

Upravo sam to poru~io tim mladim qudima. Da ne biraju
ba{ uvek poslove, {to ne zna~i da ne treba da se bore za ostva-
rewe svojih profesionalnih nastojawa. Ali }e, ukoliko vredno i
dobro rade, do}i i wihova profesionalna {ansa. E u to veru-
jem. U {ansu za te mlade qude i mislim da to mo`emo da obezbe-
dimo. Pitawe rada, tako|e nisam slu~ajno pomenuo. Nama je po-
trebna nova etika rada. Na{a sredwa generacija je malo umor-
na. O~ekivala je ve}e {anse, a `ivela u nemawu. Kada jednom iz
prava u|ete u nepravo, mnogo vam vi{e vremena treba da ponovo
u|ete u po{tovawe prava. To je kao kada rasparate jastuk i kada
se razleti perje na sve strane, mnogo vam vi{e vremena treba
da ga sakupite. To je, jednostavno, tako. Ali, mo`emo. Samo opti-
mizmom, dobrim planom, jasnim vo|ewem, jasnim strategijskim
vizijama i verovawem u osnovne vrednosti, u ovom slu~aju rada,
elementarnom disciplinom i po{tovawem qudskih prava – iz-
gradi}emo jednu odli~nu zemqu.

Dragana MARKOVI] 
Slavoqub M. MARKOVI]

Snimio Goran STANKOVI]

– Ili je meni bilo jednostavnije da podstaknem qude u vojsci
da br`e rade. Funkcionalno sam vezan za vojsku, te mi je bilo jed-
nostavnije da ka`em: {to pre, br`e... Ide i kod drugih. 

Zakon o predsedniku?
– U proceduri je, ali imamo neke druge zakone koje jo{ nismo

doneli, mnoge strategijske odluke nas jo{ ~ekaju.
Integracije su sudbina sveta u kome `ivimo, mada su save-
zni{tva postojala oduvek. Koja je za Vas i ka-
kva prava mera integrisawa Srbije u ovom
trenutku?
– Postoji zanimqiv istorijski podatak. Jedini

put – 1999. godine Srbija nije imala nijednog save-
znika a u{la je u rat skoro sa ~itavim svetom. To je
jedinstven primer u istoriji, podatak za Riplija, ali
i za analizu pogubnosti na{e nekada{we politike.
Obja{wewa nema. Posledice takve politike moraju
da budu katastrofalne: po gra|ane, vojsku, infra-
strukturu, ekonomiju, budu}nost zemqe. Mi te posle-
dice danas le~imo, i jo{ }emo ih le~iti. Nijedna ze-
mqa danas ne mo`e da `ivi u izolaciji.
Na{ ~ovek ne}e da bude izolovan. To si-
gurno znam. Bilo da `ivi u gradu, selu,
ne}e da bude izolovan, jer zna da tako
propada. Niti mu se deca {koluju, niti je
u stawu da kupi televizor, da se le~i,
promeni traktor, otputuje... Kod nas i da-
qe postoje politi~ke ideje koje nude izo-
laciju Srbiji, kao {to }e ih uvek i biti,
ali je bitno da one gube na izborima, i
da je proces integrisawa stalno izra-
`en. Kada govorim o integraciji i putu
ka Evropi koji se ne mo`e dovesti u pita-
we, uvek mislim na put u Evropu sa iden-
titetom. Postoje qudi koji imaju bojazan
da }emo u toj Evropi izgubiti identitet, pismo, veru... Nisu svi
pravoslavni u Srbiji i ne pi{u svi }irilicom. Dobra je okolnost
{to pi{emo i latinicom, to je na{a prednost. Me|utim, ~iweni-
ca da su Bugari ve} u Evropskoj uniji sa svim svojim }irili~nim
dokumentima, kao i Grci sa pravoslavqem, govori nam da nemamo
nikakvu bojazan da }emo ostati bez bitnih elemenata na{eg iden-
titeta. Oni su ve} odbraweni. 

Za{to se ~ini da je srpskom narodu tako komplikovano da
se integri{e, pre svega u prvo lice mno`ine MI, a onda
da odredi {ta je to {to MI `elimo, ho}emo i mo`emo, u
krajwoj liniji?
- Mi `elimo u Evropsku uniju zato {to je to najve}i mirovni

sporazum me|u evropskim nacijama i ideja o~uvawa kulturnog iden-
titeta svake pojedina~ne nacije. Ogromna sredstva se u Evropi
tro{e na prevo|ewe dokumenata na sve jezike naroda zemaqa ~la-
nica EU. Diskusija o tome da li treba da idemo ili ne treba da
idemo u Evropu u Srbiji je oduvek postojala. Krajem 19. veka u Par-
lamentu se vodila diskusija izme|u napredwaka i radikala na te-
mu da li Srbija treba da uvodi `eleznicu ili ne. Radikali su tada
bili zastupnici ideje da }e nam `eleznica doneti bole{tine, po-
gaziti decu, uni{titi na{ patrijarhalni na~in `ivota i na{ iden-
titet. Napredwaci su smatrali da treba da uvedemo `eleznicu i
da se modernizujemo. Na neki na~in, rasprava o tome da li treba
da idemo u Evropu ili ne, nastavak je te diskusije o ̀ eleznici... Ko
mi danas ponudi argument da smo sa `eleznicom propali, ubedi}e
me da ne treba da ulazimo u Evropsku uniju. Po{to tog argumenta
nema, idemo daqe. Moj posao nije da izolujem Srbiju, ve} da stva-
ram saveznike. [to vi{e saveznika – to boqe. 

Evropska unija nije toliki problem. Pitawe koje se posta-
vqa je da li taj put vodi obavezno preko ulaska u Nato?
– Ne vodi obavezno. U Evropskoj uniji postoje zemqe koje

nisu ~lanice Natoa, poput Austrije, [vedske... Me|utim, wiho-
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TE@AK JE POSAO VOJNIKA
Vojska nesumwivo ide u pravcu

profesionalizacije. Qudi koji su u
woj ostali, nisu slu~ajno tu, oni su
pro{li selekcije. Nekada smo imali
78.000 vojnika, i}i }emo u pravcu
vojske sa ne{to ispod 30.000 pripad-
nika. Takve su vojske i u regionu. Na-
{a vojska }e biti jedna od brojnijih,
a kada bude bila i jedna od opremqe-
nijih, posti}i }emo ciq.

PREUZIMAWE 
ODGOVORNOSTI
Nama je potrebna vojska smawena

po brojnosti, pove}ana po tehnolo-
{kim i borbenim kapacitetima. Vojska
koja je u stawu da preuzme odgovornost,
respektabilni ~inilac u regionu. Tako
je i zemqa vi{e po{tovana. Vojska je u
tom smislu pravi instrument spoqne
politike zemqe.
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